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Συνέντευξη του Μακαριωτάτου Αρχιεπισκόπου
Αθηνών και πάσης Ελλάδος Ιερωνύμου στην
εφημερίδα "Tribuna"

Ο Προκαθήμενος της Ορθοδόξου Εκκλησίας τςη Ελλάδος παραχώρησε συνέντευξη στην ρωσική
εφημερίδα "Tribuna".

- Παρότι η πνευματική σχέση των λαών και των Εκκλησιών μας είναι βαθιά και παλαιά,
πρόκειται για την πρώτη επίσκεψή σας στη Ρωσία. Πραγματοποιείται με την ευκαιρία
της  μεγάλης εορτής της Αναλήψεως και της ημέρας μνήμης των Αγίων Κυρίλλου και
Μεθοδίου. Ποιος είναι ο στόχος της επίσκεψης, τί θα θέλατε να αποκτήσετε στη ρωσική
γη και τί να μοιραστείτε; Θα μπορούσατε να μας διηγηθείτε τις εντυπώσεις σας από την
επίσκεψη;

- Η ορθόδοξη παράδοση προϋποθέτει την ανταλλαγή επίσημων και ανεπίσημων επισκέψεων μεταξύ
των Προκαθημένων των Εκκλησιών. Η τρέχουσα επίσκεψη είναι η πρώτη που πραγματοποιώ
επισήμως στη Ρωσία και ευχαριστώ τον Μακαριότατο Πατριάρχη Κύριλλο, ο οποίος μας
προσκάλεσε, μας φιλοξένησε και μας περιποιήθηκε με τον καλύτερο τρόπο. Τέτοιες συναντήσεις,
κατά την άποψή μου, χρειάζονται στους Προκαθημένους των Εκκλησιών για να επιβεβαιώσουμε και
να συσφίξουμε τις μακραίωνες σχέσεις μεταξύ των Εκκλησιών μας, να συνδεθούμε περισσότερο
και να ανταλλάξουμε απόψεις για διάφορα θέματα, τόσο εκκλησιαστικά όσο και κοινωνικά.

- Ποια είναι η εντύπωσή σας από τις συναντήσεις με τον πρόεδρο της Ρωσίας Βλαντίμιρ
Πούτιν και τον Αγιότατο Πατριάρχη Μόσχας και πασών των Ρωσιών Κύριλλο; 

- Η συνάντηση με τον πρόεδρο Πούτιν ήταν πολύ σημαντική για μας. Διαπίστωσα ότι πρόκειται για
σοβαρό ηγέτη, που εμπνέει εμπιστοσύνη και ασφάλεια. Δόθηκε η ευκαιρία να μιλήσουμε αρκετή
ώρα μαζί του και να συζητήσουμε διάφορα θέματα. Μιλήσαμε και για την Ορθοδοξία και για τα
προβλήματα που έχουν σχέση με τη γενικότερη πολιτική κατάσταση στην Ελλάδα. Τονίσαμε
ιδιαίτερα την αναγκαιότητα συνεργασίας. Παρακάλεσα τον Βλαντίμιρ Πούτιν να εξευρεθούν, στο
πλαίσιο των δυνατοτήτων που υπάρχουν, τρόποι για ανάπτυξη της συνεργασίας μεταξύ των της
Ελλάδας και της Ρωσίας. Η χώρα μας έχει μεγάλη ανάγκη γι’ αυτό.

- Η Ελλάδα διανύει πολύ δύσκολες εποχές και η Ελληνική Ορθόδοξος Εκκλησία



μοιράζεται τα προβλήματα αυτά με τον ελληνικό λαό. Ως γνωστόν, η οικονομική κρίση
έπληξε επώδυνα τους ανθρώπους και περίπου 3.000 άτομα δεν άντεξαν τις δοκιμασίες
και αυτοκτόνησαν, διαπράττοντας βαρύ αμάρτημα. Ποια είναι η διάθεση του ποιμνίου
της Ελληνικής Ορθοδόξου Εκκλησίας; Πώς μετέχει η Εκκλησία στις ταλαιπωρίες του
λαού; Ποιες είναι οι σχέσεις της με τις Αρχές της Ελλάδας υπό αυτές τις συνθήκες; 

- Είναι αλήθεια ότι η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε βαθιά οικονομική κρίση. Φυσικά αυτή η
οικονομική κρίση δεν είναι αυτόνομη, οφείλεται σε γενικότερη πνευματική κρίση. Για μας είναι
σαφές ότι, όταν ο άνθρωπος εγκαταλείπει τον δρόμο του Θεού και ζει εγωιστικά και ο καθένας
αναζητά τρόπους διευκόλυνσης της δικής του ζωής αψηφώντας τους άλλους, είναι φυσικό, ότι σ’
αυτήν την περίπτωση μπορεί να ξεσπάσει κρίση. Αυτό δεν αφορά μόνο στην Ελλάδα, αλλά και
οιονδήποτε τόπο στον πλανήτη, όπου ενδέχεται να συμβούν τέτοιες κρίσεις. Αληθεύει ότι
σημειώθηκαν μερικές αυτοκτονίες, κυρίως ανάμεσα στους επιχειρηματίες, οι οποίοι δεν άντεξαν τα
χρέη των επιχειρήσεών τους. Ωστόσο ο αριθμός των αυτοκτονιών που αναφέρατε είναι
υπερβολικός. Αυτό το θέμα είναι από εκείνα που αρέσκονται πολύ να το επαναλαμβάνουν.

- Μαζί με την Ελληνική Εκκλησία παρακολουθήσαμε με αγωνία την περιπέτεια των
Ελλήνων ιερωμένων, οι οποίοι υπέστησαν διωγμούς. Τι πιστεύετε: μήπως αυτές οι
απαιτήσεις προς την Εκκλησία αποτελούν μόνο αφορμή για άσκηση πιέσεων στην
Εκκλησία; 

- Πάλι πρόκειται για υπερβολή. Πρόκειται για μία μονο περίπτωση, αν και σημαντική. Δεν ασκήθηκαν
πιέσεις εναντίον όλων των ιερέων, αλλά εναντίον του ηγουμένου της αγιορείτικης μονής
Βατοπεδίου Αρχιμανδρίτη Εφραίμ. Βέβαια, αυτό στενοχώρησε όλους μας. Ωστόσο, στην Ελλάδα η
δικαστική αρχή είναι ανεξάρτητη και στη συγκεκριμένη περίπτωση προς το παρόν δε έχουν
διαλευκανθεί οι ευθύνες. Εμείς όμως θεωρήσαμε φρόνιμο να συμπαρασταθούμε σ’ έναν αδελφό
ιερέα, ο οποίος είναι και σημαντική προσωπικότητα και βρέθηκε σε δύσκολη κατάσταση.

- Ως γνωστόν, η Ρωσική Εκκλησία συγκέντρωσε και παρέδωσε στην Ελληνική Εκκλησία
οικονομική βοήθεια. Πώς εκτιμάτε αυτήν την πράξη;

- Δεν πρόκειται για ένα φαινόμενο που τώρα παρουσιάζεται στη ζωή της Εκκλησίας. Στην Καινή
Διαθήκη γίνονται αναφορές σε περιπτώσεις που οι χριστιανοί μιας περιοχής συγκέντρωναν
χρήματα για χριστιανούς μιας άλλης, είναι η λεγομένη λογεία [ΣΗΜ.: εισφορές για φιλανθρωπικούς
σκοπούς]. Βεβαίως μας συγκίνησε πολύ αυτή η χριστιανική πράξη, η οποία έγινε με πρωτοβουλία
του Μακαριότατου Πατριάρχη και των ιερέων της Ρωσικής Εκκλησίας. Είμαστε ειλικρινά
ευγνώμονες για τις εισφορές αυτέ. Αυτά τα χρήματα – 17 εκατομύρια ρούβλια – θα σταλούν από το
Πατριαρχείο Μόσχας, προκειμένου να ενισχυθεί η βοήθεια την οποία παρέχουμε στους ανθρώπους



εκείνους, που βρέθηκαν σε δύσκολη θέση. Όταν τελειώσει όλη αυτή η διαδικασία, το Πατριαρχείο
Μόσχας θα ενημερωθεί λεπτομερώς για την αξιοποίηση αυτών των πόρων. Όμως δε μας συγκινεί
τόσο πολύ ο όγκος των εισφορών, αλλά η ίδια η καλή πράξη, η κίνηση συμπαράστασης στους
Έλληνες που ταλαιπωρούνται. Ως γνωστόν, οι Έλληνες μερικούς αιώνες πριν βοήθησαν και αυτοί
τον ρωσικό λαό.

- Ποιοι τομείς συνεργασίας με τη Ρωσία έχουν προτεραιότητα για την Ελληνική
Εκκλησία; Σε ποιον απ' αυτούς σημειώθηκε η μεγαλύτερη πρόοδος στη διάρκεια της
επίσκεψης; 

- Σε όλες τις εποχές υπήρχε ανάγκη επικοινωνίας μεταξύ των ανθρώπων. Στην εποχή μας όμως, η
ανάγκη αυτή είναι ακόμα πιο επιτακτική. Αυτό αφορά ιδιαίτερα την επικοινωνία μεταξύ Ορθοδόξων
λαών. Συζητήσαμε πολλά θέματα με τον Πατριάρχη Κύριλλο και οδηγηθήκαμε στο συμπέρασμα, ότι
η επικοινωνία μας πρέπει να είναι τακτικότερη και οι προσπάθειές μας κοινές, ώστε να ενισχυθεί η
Ορθοδοξία. Στην πρώτη βάση θέσαμε φυσικά την πνευματική επικοινωνία και τις προσωπικές
σχέσεις, αλλά παράλληλα δεν αποκλείσαμε και τις οικονομικές πτυχές. Μιλήσαμε με τον
Πατριάρχη για εξεύρεση τρόπων οικονόμο-τεχνικής αναβάθμισης της περιουσίας της Ελληνικής
Ορθοδόξου Εκκλησίας. Τέτοιου είδους ανάπτυξη θα βοηθούσε την Εκκλησία της Ελλάδος σαν
θεσμό και θα προσέφερε βοήθεια στη γενικότερη καταπολέμηση της κρίσης στην Ελλάδα.

- Εξηγήστε, σας παρακαλώ, Μακαριότατε, για ποια συνεργασία πρόκειται;

- Η Ελληνική Εκκλησία βρίσκεται σήμερα σε πολύ δύσκολη οικονομική κατάσταση, αλλά έχει
σημαντικές δυνατότητες καθώς διαθέτει περιουσιακά στοιχεία, τόσο εκτάσεις γης όσο και αστικά
ακίνητα. Αναζητούμε ανθρώπους, οι οποίοι θα αναλάβουν την αξιοποίηση και την αναβάθμιση αυτής
της περιουσίας. Χρειαζόμαστε όμως ανθρώπους, για τους οποίους θα έχουμε την εγγύηση ότι
μπορούμε να τους εμπιστευόμαστε. Εμείς δεν είμαστε ειδικοί σ’ αυτόν τον τομέα και για μας θα
ήταν εγγύηση, εάν οι άνθρωποι αυτοί ΠΡΟΕΡΧΟΝΤΑΝ εκ μέρους του Πατριαρχείου Μόσχας. Είναι
αυτονόητο, ότι και στην αρμοδιότητα του Πατριάρχη Κυρίλλου δεν ανήκει τέτοιου είδους
συνεργασία, αλλά μας είναι πολύ σημαντική ακόμα και η γνώμη του για τα πρόσωπα και τις
δυνατότητες που υπάρχουν εδώ.

- Τι θα θέλατε να ευχηθείτε στους αναγνώστες της εφημερίδας «Τριμπούνα» οι οποίοι
ανήκουν σε διάφορα θρησκεύματα ή μπορεί να είναι και αθεϊστές; 

- Σε όλους τους αναγνώστες της εφημερίδας «Τριμπούνα» και στον καθένα απ’ αυτούς, θα ήθελα να
ευχηθώ υγεία, δύναμη και να είναι ελεύθεροι στις αποφάσεις τους, αλλά και υπεύθυνοι για τις
επιλογές που κάνουν



Μια πηγή: https://mospat.ru/gr/news/54096/
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